

[Text]

passed and you still do not have a chairman? Why is there no replacement?

Mr. Head: The latter question, with all due respect, sir, is one in the hands of the Prime Minister of Canada, whoever he may be at any given time, and there have been two of them. My desire, naturally, is to have that office filled at the earliest possible opportunity. I have done my best through the channel which is available to me, the Secretary of State for External Affairs, to have that replacement made. I think it not improper for me to say that I have supplied several names which I think would be appropriate for consideration. In the same fashion, there are now two other vacancies on the Board, one that came most recently from one of our foreign governors, one an expiration of a term from a Canadian governor, and the notice of those vacancies of course is in the hands of the appropriate Minister as well.

But those appointments are made by the Governor in Council. It has been the practice over many years that the Governor in Council gives great weight to the suggestion of IDRC through its Board and its management with respect to names, and particularly so of the foreign names, because of the statutory requirement that a majority of the members must have some experience in development or actual training in scientific activity.

Mr. Robinson (Etobicoke-Lakeshore): You did not answer the first part of my question.

Mr. Head: Oh, indeed. My reading of the debates at the time of the passage of the legislation indicated that that was a lively issue. It has been one that has never been taken up by the previous government nor, to date, by the current government. There is provision not only for the appointment and the service, of course, but for assurance that this would not be regarded as in contravention of the House of Commons or the Senate.

• 1720

The Chairman: Thank you, Mr. Head. Mr. Wenman.

Mr. Wenman: Recognizing the scope of your mandate to initiate, encourage, support and conduct research in problems of developing regions and the fact that need or demand can never really ever be met, and in view of the restraint now imposed upon you, it is obviously necessary to be highly selective in the nature of your project. In the selection of these projects you hear discussions of the sort of scatterer approach according to humanitarian need, or you hear the approach of concentration for more cost effectiveness, or you hear the talk of the less developed the nation the less cost effective, for obvious reasons. Have you established such targets or such concentration of areas? Is that something that you are looking at? What are the factors in your selection, and do they relate to any choices of government towards targeted areas, or are you entirely independent on that choice? And then I have a specific question. Recognizing your major input expenditure is agricultural research development, and recognizing that Kampuchea, for example, was a net exporter of food very recently, is there some possibility, recognizing the great humanitarian need there, that you may be participating in the redevelopment

[Translation]

M. Head: En ce qui concerne votre dernière question, monsieur, elle est entre les mains du premier ministre du Canada, et il y en a eu deux en peu de temps. Personnellement, j'aimerais bien que ce poste soit comblé le plus rapidement possible. J'ai fait du mieux que j'ai pu par l'intermédiaire du secrétaire d'État aux Affaires extérieures, pour obtenir ce remplacement. Je peux même vous dire que j'ai suggéré plusieurs noms; il y a deux autres postes vacants au conseil, l'un qui était occupé par l'un de nos gouverneurs étrangers et l'autre en raison de l'expiration du mandat d'un gouverneur canadien; l'avis de ces vacances est bien sûr entre les mains du ministre compétent.

Ces nominations sont faites par le gouverneur en conseil. Depuis de nombreuses années, le gouverneur en conseil a pour pratique d'accorder une grande importance aux noms suggérés par le CRDI par l'intermédiaire de son conseil et de sa haute direction, surtout en ce qui concerne les noms des candidats étrangers, étant donné que la loi exige qu'une majorité des membres du conseil doit avoir de l'expérience ou des connaissances dans certaines disciplines scientifiques.

M. Robinson (Etobicoke-Lakeshore): Vous n'avez pas répondu à la première partie de ma question.

M. Head: Vous avez tout à fait raison. Si je me souviens bien des débats qui ont eu lieu au moment de l'adoption de la Loi, c'était une question fort controversée. Elle n'a jamais été reprise par le gouvernement précédent ni par le gouvernement actuel, tout au moins jusqu'à présent. La loi prévoit des dispositions afin d'assurer que de telles nominations ne seraient pas considérées comme non conformes aux règlements de la Chambre ou du Sénat.

Le président: Merci, monsieur Head. Monsieur Wenman.

M. Wenman: Étant donné que votre mandat est d'entreprendre, d'encourager, d'appuyer et d'effectuer des recherches sur les problèmes des pays en voie de développement, et que la demande ne peut vraiment jamais être satisfaite, il vous faut bien sûr trier sur le volet, d'autant plus qu'on vous impose désormais des restrictions. Lorsque vous choisissez vos projets, on fait valoir des considérations de redistribution humanitaire ou on insiste pour plus de concentration au nom de l'efficacité ou encore on fait remarquer que moins un pays est développé, moins l'assistance publique est efficace, pour des raisons évidentes. Vous êtes-vous fixé des objectifs? Avez-vous choisi de vous concentrer sur certaines régions? De quels facteurs tenez-vous compte lors de la sélection. Ces facteurs sont-ils liés à des régions désignées par le gouvernement ou êtes-vous entièrement indépendants dans vos choix? J'ai également une question très précise. Comme votre dépense principale s'effectue au niveau de la recherche agricole, et compte tenu du fait que le Cambodge était tout récemment un exportateur net de denrées, est-il possible que vous participiez au redéveloppement et à la recherche au Cambodge, au cours de l'année qui vient, à